

ชื่อวิทยานิพนธ์	มุฟตีแห่งประเทศไทย : ความจำเป็น ความเป็นไปได้และรูปแบบ
ผู้เขียน	นายชอซาลี เบ็ญหมัด
สาขาวิชา	อิสลามศึกษา
ปีการศึกษา	2555

### บทคัดย่อ

การวิจัยเรื่องมุฟตีแห่งประเทศไทย : ความจำเป็น ความเป็นไปได้ และรูปแบบ มีวัตถุประสงค์เพื่อศึกษาการพัฒนาในบทบัญญัติอิสลาม ความเห็นของผู้ที่มีส่วนเกี่ยวข้องโดยตรงกับการพัฒนาประเด็นความจำเป็น ความเป็นไปได้ของมุฟตีแห่งประเทศไทย และรูปแบบของการพัฒนาในประเทศไทย โดยใช้วิธีวิจัยเชิงคุณภาพ การเก็บรวบรวมข้อมูลใช้วิธีการศึกษาเอกสารและการสัมภาษณ์

ผลการวิจัยพบว่า (1) การพัฒนาเป็นการวินิจฉัยของมุฟตีซึ่งเป็นผู้ทรงคุณวุฒิทางศาสนาอิสลามในกรณีที่ต้องการข้อวินิจฉัยเกี่ยวกับคำสอนของศาสนาอิสลาม ที่เน้นด้านบทบัญญัติต่างๆ มุฟตีผู้ทำหน้าที่พัฒนาจะต้องมีความรู้และคุณธรรม กระบวนการพัฒนาประกอบด้วย 1.การพิจารณาข้อเท็จจริงแห่งกรณี 2.การนำข้อกฎหมายอิสลามมาปรับกับข้อเท็จจริงดังกล่าว 3.การประกาศคำพิพากษา (2) ผู้ทำหน้าที่พัฒนาโดยเฉพาะมีความจำเป็นสำหรับมุสลิมไทย แต่ผู้ให้ข้อมูลสำคัญมีความเห็นต่างกันในกรณีตำแหน่งมุฟตีแห่งประเทศไทย โดยส่วนใหญ่เห็นว่าไม่แน่ใจว่าตำแหน่งมุฟตีแห่งประเทศไทยมีความจำเป็นหรือไม่ (3) การให้จุฬาราชมนตรีดำรงตำแหน่งมุฟตีแห่งประเทศไทยโดยตำแหน่งมีความเป็นไปได้มากที่สุด (4) กรณีรูปแบบของการพัฒนาในประเทศไทย มี 2 รูปแบบ คือ 1)รูปแบบที่ต้องแก้ไขเพิ่มเติมกฎหมาย โดยมี 3 ทางเลือก คือ 1. จุฬาราชมนตรีเป็นมุฟตีโดยตำแหน่งโดยไม่มีตำแหน่งในทางบริหารองค์กรศาสนาอิสลาม 2.ให้มีตำแหน่งมุฟตีโดยเฉพาะอยู่ภายใต้บังคับบัญชาของจุฬาราชมนตรี 3. จุฬาราชมนตรีเป็นทั้งมุฟตีและผู้บริหารองค์กรศาสนาอิสลาม และ 2) รูปแบบการใช้อำนาจในทางบริหารของจุฬาราชมนตรีที่ไม่ต้องมีการแก้ไขเพิ่มเติมกฎหมาย โดยที่จุฬาราชมนตรีอาจใช้อำนาจตามกฎหมายปัจจุบันในการจัดระบบพัฒนาในประเทศไทย

**Thesis Title** Mufti of Thailand : it's Necessity, Possibility and Model  
**Author** Mr.Ghazali Benmad  
**Major Program** Islamic Studies  
**Academic Year** 2012

### ABSTRACT

This research aims to study the provisions of the fatwa in Islamic law and seek the views of the person who involved in the fatwa in Thailand about the importance of the establishment of the mufti position in Thailand , the possibility and the model of this position. The researcher used the descriptive analytical method, using the search tool of the interview questions as prescribed.

The research found the following results, 1) a fatwa is a juristic ruling concerning Islamic law issued by an Islamic scholar , it is a necessity in a term of Islamic law , and a Mufti is a jurist who issue a fatwa and has to be a person of upright character. The steps in fatwa-making process is 1. to understand a fact of the case, and 2. to apply the law to the facts of the case , and 3. to issue a fatwa 2) the Muslim community in Thailand need to a functionary who serves in fatwa , but the key informants differed in their views about the details and most of the key informants doubted about the necessity of the establishment of the mufti position in Thailand , 3) to becomes Jula Rajmontri mufti in Thailand is the a most realistic options, 4) the model of the fatwa in Thailand is divided into 2 model , The first models is the model that needs to a current law amendment, that has three choices ,the first choice Jula Rajmontri became mufti and has no authority over Islamic organization in Thailand , the second choice to establish the mufti who is being under the command of Jula Rajmontri , the third choice Jula Rajmontri Became the Mufti and Chairman of Islamic organization in Thailand, the second models is the model that has no needs to the current law amendment, it is enough that Jula Rajmontri used his actual authority under current law to manage the fatwa system in Thailand.

عنوان البحث	المفتي في تايلاند : ضروريته و إماكنيته وصوره
اسم الباحث	غزالي بن مد ( غزالي بن موسى بن حسين بن محمد )
التخصص	الدراسات الإسلامية
العام الدراسي	1433

### مستخلص البحث

يهدف هذا البحث إلى دراسة أحكام الفتوى في الشريعة الإسلامية ، واستطلاع آراء المجموعة النموذجية لهم علاقة بالفتوى في تايلاند حول أهمية إيجاد منصب المفتي في تايلاند ، و إمكانية وجود هذا المنصب و صورته ، وقد استخدم الباحث المنهج الوصفي التحليلي، مستخدماً أداة البحث المتمثلة في المقابلة الشخصية حسب الأسئلة المقررة .

توصل البحث إلى النتائج الآتية (1) الفتوى هو إخبار العالم عن الحكم الشرعي في واقعة وهو واجب ، ويجب على المفتي أن يتصف بالعلم والعدالة ، وعملية إصدار الفتوى تتكون على 1- معرفة ملاسبات ما يستفتى فيه معرفة تامة قبل أن يصدر الفتوى و 2- معرفة الحكم الشرعي فيه و3- إصدار الفتوى (2) المجتمع المسلم في تايلاند يحتاج إلى وجود مسؤول خاص ليقوم بالإفتاء و لكن المجموعة النموذجية اختلفوا في تفاصيله فمعظمهم يشك في ضرورة إيجاد منصب المفتي (3) أن يصير جولا راج من تري مفتيا في تايلاند هو أفضل الحالة إمكانية (4) انقسم الفتوى في تايلاند إلى حالتين ، الحالة الأولى هي الحالة التي تحتاج إلى تعديل القانون ، وفي هذه الحالة ثلاثة اختيارات الاختيار الأول أن يكون جولا راج من تري مفتيا وليس له السلطة على الهيئات الإسلامية الأخرى في تايلاند ، الاختيار الثاني إيجاد منصب المفتي تابعا لجولا راج من تري ، الاختيار الثالث أن يكون جولا راج من تري مفتيا ورئيسا للهيئات الإسلامية في تايلاند والحالة الثانية هي الحالة التي لا تحتاج إلى تعديل القانون ويكفي بأن يستخدم جولا راج من تري صلاحيته القانونية السارية المفعول في تنظيم الفتوى في تايلاند .